
 

 

Protokół z zebrania wiejskiego sołectwa Pacółtowo 

 

Zebranie wiejskie odbyło się 13 marca 2023 r. o godzinie 18:45 w lokalu świetlicy wiejskiej 

w Pacółtowie.  

Na ogólną liczbę 522 stałych mieszkańców sołectwa w zebraniu wzięło udział 27 osób, a więc 

mniej niż 1/10 stałych mieszkańców. Zebranie odbyło się w II terminie. 

W zebraniu uczestniczyli: 

1) Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie – Tomasz Waruszewski 

2) Sołtys wsi Pacółtowo – Michał Danielewski 

3) Radny – Józef Karwowski 

4) Pracownik Urzędu Gminy – Adrianna Szałkowska 

Porządek zebrania:  

1. Otwarcie i przyjęcie porządku zebrania. 

2. Sprawozdanie z działalności Sołtysa i Rady Sołeckiej za 2022 rok.  

3. Informacje z bieżącej działalności Wójta Gminy. 

4. Wnioski i zapytania.  

5. Zakończenie zebrania. 

Przebieg zebrania: 

Ad 1  

Zebranie otworzył i prowadził sołtys wsi Pan Michał Danielewski. Przywitał zebranych 

i stwierdził ważność zebrania jak na wstępie protokołu. Przewodniczący zebrania przedstawił 

projekt porządku zebrania. Nie ogłoszono dodatkowych punktów do porządku obrad w związku 

z czym porządek został podjęty jednogłośnie. 

Ad 2  

Sołtys wsi Pan Michał Danielewski przedstawił sprawozdanie z działalności Sołtysa i Rady 

Sołeckiej za 2022 r.  

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 2. 

Ad 3  

Głos zabrał Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie Tomasz Waruszewski. Podziękował Sołtysowi 

za sprawozdanie oraz za działalność, szczególnie za organizację wspominanych przez Sołtysa 

spotkań. Wyraził radość z wznowionej działalności KGW, podejmowanych nowych inicjatywach. 

Wójt zaprosił wszystkich mieszkańców na otwarcie Hali Targowej w Bratianie, gdzie wystawiać 

się będą Koła Gospodyń z całej Gminy. Dzień targowy będzie stały, każda sobota w godz. 7-14. 

Jeśli będzie zainteresowanie możliwość dodatkowego dnia targowego. Chcemy aby na hali można 

było kupić przede wszystkim zdrową żywność. Celem było powstanie miejsca, gdzie rolnicy będą 

mieli możliwość sprzedaży swoich produktów. Na hali będą dostępne tylko polskie produkty, 

w przeciwieństwie do tego co obecnie jest w marketach. Widzimy zainteresowanie mieszkańców 



 

 

zakupem lokalnej, zdrowej żywności. Będzie ona dostępna w jednym, miejscu w komfortowych 

warunkach. Wójt zaprosił zarówno sprzedających, jak i kupujących.  

Wójt Gminy Tomasz Waruszewski przekazał informacje z bieżącej działalności, poruszając 

następujące zagadnienia: 

 Obowiązek zgłaszania do Gminnej Ewidencji szamb i przydomowych oczyszczalni ścieków. 

Możliwość pobrania wniosków u Sołtysa oraz w Urzędzie Gminy. Przeprowadzane są 

kontrole w tym zakresie, zazwyczaj jest to cała miejscowość. 

 Prowadzony jest również zabór wniosków o dofinansowanie odbioru odpadów z produkcji 

rolnicze (sznurki, folie itd.) – w terminie do 24 marca. 

 Marszałek Województwa ogłosił konkurs na Eko Sołectwo – bliższe informacje u Sołtysa. 

 W gminie funkcjonuje punkt konsultacyjny Czyste powietrze, w ramach programu można 

zrealizować przedsięwzięcia w zakresie termomodernizacji takie jak: wymiana pieca, 

docieplenie budynku, wymiana stolarki okiennej i drzwiowej. Wójt zachęcił do skorzystania 

z konsultacji, przedstawił godziny pracy punktu. 

 Informacje od pełnomocnika zarządzania kryzysowego:  

 Wciąż istnieje zagrożenie Koronawirusem, obecnie w wariancie Kraken. Do 11 marca 

6.5 mln zachorować, 120 tys. Osób zmarło. Przyrost zakażeń jest na poziomie 25 % 

tygodniowo. W ostatnim czasie występuje bardzo dużo zakażeń, tylko 11 marca było 

ich 3.6 tys. i 14 osób zmarło. Wójt zwrócił uwagę, że Koronawirus wciąż panuje. 

 Innym zagrożeniem panującym w naszej Gminie jest Ptasia Grypa, w szczytowych 

momentach w Gminie hodowanych jest 1,5-2 mln sztuk ptaków. W tym roku 

stwierdzono już 5 ognisk: Gwiździny, Mroczenko, Tereszewo, Krzemieniewo, 

Kiełpiny. Choroba powoduje straty gospodarcze, zdarzają się zakażenia również ludzi. 

 Panuje także inna choroba wirusowa wśród zwierząt – Afrykański Pomór Świń. 

Sytuacja się stabilizuje, Strefa czerwona została zniesiona. Podjęto w tym kierunku 

działania: zmniejszenie pogłowia dzików oraz bioasekuracja prowadzona 

w gospodarstwach. Wójt wyraził nadzieję na zatrzymanie rozprzestrzeniana się wirusa 

ze względu na niską liczebność dzika w regionie. 

 15-26 maja zostanie przeprowadzona kwalifikacja wojskowa, rocznikiem 

podstawowym są mężczyźni urodzeniu w 2004 roku. Kwalifikacji podlegają wszyscy 

mężczyźni od 19 do 60 roku życia. W związku z kwalifikację należy uregulować 

kwestie miejsca zamieszkania, szczególnie osoby przebywające dłużej za granicą. 

Należy zgłaszać te zmiany w ewidencji ludności w Urzędzie Gminy. 

 Zagrożeniem dla naszej Gminy są również zmiany klimatyczne, które powodują 

ulewne deszcze i miejscowe podtopienia dróg. Wpływ na to na ceny towarów i usług. 

 Pracownicy Urzędu przekazują informacje o śladach traktora na ścieżce rowerowej oddanej 

do użytku we wrześniu zeszłego roku. Zwrócił uwagę, że są zrobione przejazdu, miejsca 

wskazane, gdzie można przejeżdżać. Za wjazd na ścieżkę rowerową traktorem grozi mandat. 

Wystosował apel do mieszkańców, aby zgłaszać takie sytuacje. 

 Na początku nowego sezonu rowerowego, w maju chcemy zorganizować otwarcie ścieżki. 

Zapraszamy mieszkańców do zaangażowania się w otwarcie, Gmina oczywiście pomoże, 



 

 

zapewni cały sprzęt. Otwarcie będzie w luźnej formule, na sportowo, bez krawatów, w formie 

piknikowej. Zapewniamy kiełbaskę z grilla, napoje. Szczególnie zapraszamy trzy sołectwa: 

Pacółtowo, Gwiździny, Tylice. W takiej formule otwieraliśmy już ścieżkę rowerową 

w Radomnie. 

 Niedługo mieszkańcy Pacółtowa będą mieli możliwość alternatywnego dojazdu do 

Mszanowo, drogą serwisową przy obwodnicy oraz remontowaną drogą do Hundrexu. 

Przedłużony termin realizacji, ze względu na błędy na niektórych odcinkach. Oddanie do 

użytkowania planowane jest w maju. 

 Wykonywana jest dokumentacja projektowa na ul. Msznowską, cześć drogi leżąca na terenie 

Gminy. Jest to ważny obszar, teren rozwojowy. Po wykonaniu drogi, będzie rozwijało się 

budownictwo mieszkaniowe, podobnie jak na ul. Leśnej. 

 Działania prowadzone w ostatnich latach w Pacółtowie: rozbudowa infrastruktury drogowej, 

kanalizacyjnej; mają wpływ na rozwój miejscowości. W tej chwili Pacółtowo ma największą 

dynamikę przyrostu mieszkańców. 

 Czynione są starania w kwestii remontu drogi wojewódzkiej. Została ona zniszczona przez 

pojazdy uczestniczące w budowie obwodnicy. Prowadzone są rozmowy w sprawie wylania, 

chociaż nowej warstwy asfaltu. Planowana jest modernizacja drogi nr 538, ale tylko do ronda, 

czyli nie obejmie ona Pacółtowa. Wynika to z ograniczeń w budżecie. Remont ma być 

zrealizowany w ramach bieżących napraw. Odbyło się spotkanie z przedstawicielem 

w sprawie ewentualnej zmiany przebiegu tej drogi. Są plany, aby droga przebiegała od ronda 

w Pacółtowie do ronda w Kaczym Bagnie obwodnicą, i ul. Lidzbarską do Nowego Miasta, 

z pominięciem Pacółtowa. Jest to realny przebieg, popierany przez samorządy. Wówczas 

droga przez Pacółtowo stałaby się drogą Gminną. Wykonanie chodnika byłoby prostsze. Była 

tez okazja porozmawiać na temat modernizacji drogi, jest możliwość zrobienia obwodnicy 

Tylic, ponieważ trudno będzie poprowadzić drogę starym szlakiem. Były konsultacje 

prowadzone w tej sprawie, większość osób było za przebiegiem drogi starym szlakiem, tak jak 

jest teraz. Na terenie Gminy Rybno i Gminy Grodziczno obwodnice będą zrobione. Z jednej 

strony dobrze wyprowadzić ruch przelotowy, tranzytowy z centrum wsi, ale z drugiej strony 

ktoś inny będzie niezadowolony. 

Ad 4 

Pyt. mieszkańca: Dlaczego nie ma oświetlenia na początku ul. Waraksiewicza, do piekarni? 

Odp.: Lampy te są w infrastrukturze miejskiej, Nowe Miasto ramach oszczędności podjęło 

decyzję o wyłączaniu oświetlenia. 

Pyt. mieszkańca: A podatki płacę do Miasta czy do Gminy? 

Odp.: Nie ma takiej prostej zależności między płaceniem podatków a budowaniem drogi czy 

oświetleniem. Z podatków realizowane są różne zadanie gminy, m.in. oświata, budowa dróg, 

wodociągi, kanalizacja. 

Pyt. mieszkańca: Dlaczego Gmina zrobiła dwa mostki na Groblicy, które prowadzą na prywatną 

posesję. 

Odp.: Przejścia są zrobione na prywatną posesję. Mostki te wykonały Wody Polskie, czyli 

właściciel gruntu pod Groblicą. Zarządcą są Wody Polskie i Skarb Państwa. 



 

 

Pyt. mieszkańca: Czy będzie kontynuowana budowa ścieżki rowerowej? 

Odp.: Mamy w planie dokończenie ścieżki, do granic miasta. Będzie dofinansowanie 

Chcielibyśmy aby ścieżki były połączone. Realizacja tamtego odcinka leży jednak po stronie 

miasta. Wykonany na ten moment odcinek finansowany był z programu bioróżnorodności, mógł 

objąć teren leżący w strefie ochrony przyrody.  

Pyt. mieszkańca: Czy ścieżka rowerowa będzie oświetlona? 

Odp.: Raczej nie, ale rozważymy to. 

Istotniejsza jest budowa dróg, wzdłuż nowej zabudowy za piekarnią oraz droga dojazdowa do 

drogi serwisowej z Berlinka. 

Pyt. mieszkańca: Czy powstanie w Pacółtowie sklep? 

Odp.:  Trwają rozmowy z właścicielem byłej piekarni. Deweloper interesuje się również działką 

w pobliżu obwodnicy. 

Planowane jest poszerzenie drogi za świetlicą. Pozwoli to na zmianę wjazdu z niebezpiecznego na 

zakręcie, na wjazd od ul. Świerkowej. 

Pyt. mieszkańca: Czy Świetlica będzie odnawiana? Niektórzy rezerwowali salę z dużym 

wyprzedzeniem, kiedy była ona w lepszym stanie. Teraz jej wygląd się pogorszył a koszty 

wynajmu wzrosły. 

Odp.: Stawki za wynajem wzrosły, ponieważ koszty znacznie wzrosły. Należy rozważyć zmianę 

ogrzewania, ponieważ to generuje duże koszty. Najlepszym rozwiązaniem byłoby podłączenie 

gazu, ponieważ jest to ogrzewanie praktycznie bezobsługowe. Świetlica ma służyć przede 

wszystkim celom społecznym. Dochód w wynajmu stanowi dochód sołectwa i z tych pieniędzy 

powinny być realizowane bieżące remonty. 

Pyt. mieszkańca: Czy gaz będzie dalej rozprowadzany? 

Odp.: Pytanie należy kierować do osób zajmujących się tym. Sieci są budowane. Nie były 

wykonywane przyłącza, ze względu na kryzys gazowy. Może to ulec zmianie w najbliższym 

czasie. 

Pyt. mieszkańca: Przy pustostanie na Berlinku rosną drzewa. Gałęzie ograniczają widoczność. 

Odp.: Aby cokolwiek zrobić musi być zgoda właściciela. Bez zgody nie możemy nic zrobić. 

Może uda się podciąć wystające gałęzie. 

Pyt. mieszkańca: Melioracja rowów: woda podbiera, ziemia osiada. Są za głęboko wykopane 

i woda podmywa burtę, ziemia się obrywa. 

Odp.: Zajmiemy się tematem, spotkamy się w terenie. Studzienki są czyszczone regularnie. 

Decyzje o głębokości rowu wydały Wody Polskie. 

Pyt. mieszkańca: Czy jest możliwość utwardzenia jakimś kruszywem drogi przy figurce? 

Odp.: Teren należy do drogi wojewódzkiej. Aby cokolwiek tam zrobić potrzebujemy zgody 

Pyt. mieszkańca: Czy można wjeżdżać na drogi serwisowe wzdłuż obwodnicy? 

Odp.: Oddana jest obwodnica, drogi serwisowe nie są jeszcze oddane, być może trwają jeszcze 

jakieś prace. Być może cała droga jest zrobiona, ale formalnie nie jest oddana jeszcze do 

użytkowania.  



 

 

Chciano przekazać Gminie drogi serwisowe. Nie zgodziliśmy się przede wszystkim przez 

wysokie koszty utrzymania, szczególnie zimą. 

Pyt. mieszkańca: Czy będzie wymieniony stary chodnik wzdłuż drogi wojewódzkiej? 

Odp.: Podczas modernizacji na pewno.  

Pyt. mieszkańca: Walczyłem z Zarządem Dróg Wojewódzkich o wyjazd z posesji, później 

z Gminą, chciałem lustro ułatwiające wyjazd. Musiałem sam, na swój koszt je założyć. 

Odp.: Droga jest wojewódzka, a nie gminna, Gmina nie może nić zrobić 

Pyt. mieszkańca: Zacząłem budować werandę, mam pozwolenie ale werandy jeszcze nie ma. 

Dostałem już pismo dotyczące podatku. Czemu mam płacić jak jeszcze nie mam werandy? 

Odp.: Gdy jest wydana decyzja o pozwoleniu na budowę, Gmina ma obowiązek opodatkować. 

Pyt. mieszkańca: Czy będą nazwy ulic w pobliżu obwodnicy 

Odp.: Nazwy ulic będą uzupełnione po oddaniu obwodnicy i dróg serwisowych, również będą 

nazwane ulice przy ścieżce rowerowej. 

Pyt. mieszkańca: Czy w wiatach przy ścieżce rowerowej będzie grill? 

Odp.: Tak, będzie przeniesiony z Radomna, każdy będzie mógł korzystać. 

Pyt. mieszkańca: Czy ścieżka będzie oświetlona? Może lampy solarne? 

Odp.: Wzdłuż całej ścieżki na razie nie będzie. Przy wiatach możemy pomyśleć. Lampy solarne 

są drogie i krótkotrwałe. 

Pyt. mieszkańca: Kiedy została rozwiązana Spółka wodna? Kto teraz czyści rowy? 

Odp.: Spółka rozwiązana około 8 lat temu. Każdy ma obowiązek utrzymania porządku w rowie 

w obrębie swojej nieruchomości. 

Pyt. mieszkańca: Kto powiesił budki dla ptaków wzdłuż ścieżki? 

Odp.: Inwestycja była realizowana w ramach projektu o bioróżnorodności. Ścieżka rowerowa 

pełni również funkcje dydaktyczną 

Pyt. mieszkańca: W rowie rośnie drzewo. Czyje ono jest? 

Odp.: Jeśli rośnie w Groblicy - jest ono Wód Polskich 

Pyt. mieszkańca: Groblica koszona jest tylko do mostu, dalej nie 

Odp.: Koszą całą Groblicę, tam gdzie jest potrzeba. W gaju nie ma takiej potrzeby, koszona jest 

rzadziej. 

Ad 5 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Sołtys zakończył zebranie wiejskie 

 

Protokołowała       Sołtys wsi Pacółtowo 

Adrianna Szałkowska      Michał Danielewski 

 


